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Wystawy Światowe Expo należą 
do najważniejszych wydarzeń na 
świecie, są porównywalne pod 
względem rozmachu z igrzyskami 
olimpijskimi, mistrzostwami świata 
w piłce nożnej czy największymi 
festiwalami kulturalnymi. Nie inaczej 
było z Expo 2020 Dubai, które miało 
szczególny charakter.

to było zwieńczenie obec-
ności polski na światowej 
wystawie expo 2020 du-
bai: w marcu pawilon polski 
otrzymał nagrodę the Best 
Large pavilion (najlepszy 
duży pawilon, o powierzch-
ni 2501–5000 mkw.) w kon-
kursie World expo awards, 
organizowanym przez exhi-
bitor Magazine.

Jak podkreślili prowa-
dzący ceremonię, pawilon 
polski był faworytem od sa-
mego początku. 17 jurorów 
z całego świata uznało, że 
jest to jeden z najbardziej 
„eleganckich i wysublimo-
wanych pawilonów, dzieło 
sztuki, dojrzałe, edukacyj-
ne, inspirujące doświadcze-
nie. pawilon, który niczego 
nie narzuca odwiedzają-
cym”, zrównoważony, sub-
telny w wyrazie, oddający 
w piękny sposób, za pomo-
cą metafory ptaków w lo-
cie, ideę mobilności. przy-
wodziły one na myśl wielkie 
wędrówki ptaków pomię-
dzy polską i światem arab-
skim, symbolizowały bogac-
two przyrody. przypominały 
również o związkach nasze-
go narodu z innymi, a także 
o naszej roli jako producen-
ta rozmaitych dóbr. takie 
właśnie wielowymiarowe 
jest expo.

W kategorii pawilonów XL 
(powyżej 5000 mkw.) wygra-
ła arabia Saudyjska, średnich 
(1201–2500 mkw.) Szwajca-
ria, małych (do 1200 mkw.) 
– Vision (prezentuje wizję 
szejka Mohammeda bin ra-
shida al Maktouma, wice-
prezydenta i premiera Zea 
oraz władcy dubaju).

Polska opowieść
pawilon polski na expo 
2020 dubai to opowieści 
o naszym kraju, na którą 
składa się pięć rozdziałów 
w pięciu strefach budynku. 
Łączyło je hasło przewodnie 
polskiej obecności „poland. 
Creativity inspired by na-
ture – polska. kreatywność 
inspirowana naturą”. 

kreatywność została 
przedstawiona jako cecha 
narodową, będącą źródłem 
naszego sukcesu gospodar-
czego, naukowego, kultural-
nego i społecznego. 

architektura pawilonu 
odnosiła się do hasła mo-
bilności. tworzyła otwartą, 
rozrastającą się ku górze, 
modułową drewnianą struk-
turę, która zaprasza odwie-
dzających do wnętrza.

Za opracowanie projektu 
oraz koncepcji architekto-
niczno-tematycznej pawi-
lonu oraz wystawy odpowia-
dała pracownia WXCa wraz 
ze studiem Bellprat partner.

– docenienie naszego 
dzieła przez międzynarodo-
we jury ekspertów niezwykle 

nas twórców cieszy i napawa 
dumą. opowieść, którą pro-
wadziliśmy językiem archi-
tektury, o polskiej kreatyw-
ności inspirowanej naturą, 
współistnieniu człowieka 
i natury, naszej wspólnej od-
powiedzialności za planetę, 
sile jedności w różnorod-
ności jest ważnym głosem 
w światowej dyskusji, jaka 
toczy się w dubaju – mówi-
ła Marta Sękulska-Wrońska 
z WXCa, współautorka pa-
wilonu.

– pawilon polski był ar-
chitektonicznym dziełem 
sztuki ukazującym siłę pol-
skiego designu i kreatyw-
ność polaków. odwiedza-
jący mogli poznać w nim 
opowieść o sukcesach go-
spodarczych polski, naszej 
kulturze i technologii, nie-
zwykłej przyrodzie, a przede 
wszystkim o naszej kre-
atywności i przedsiębior-
czości. nasz pawilon wzbu-
dzał duże zainteresowanie 
gości oraz mediów z całego 
świata i należał do najpo-
pularniejszych – odwiedziło 
go blisko 1,5 mln gości. to 
bardzo istotne ze względu 
na wielowymiarową promo-
cję polski na świecie – mówi 
adrian Malinowski, komi-
sarz generalny Sekcji pol-
skiej expo 2020 dubai.

Spośród 216 pawilonów 
na expo około 10–15 (do-
kładne statystyki dopiero 
będą prezentowane) osią-
gnęło taki próg popularno-
ści. polski pawilon odwie-
dziło więcej gości niż na 
przykład kanadyjski, i była 
to porównywalna liczba jak 
w przypadku Stanów Zjed-
noczonych czy Hiszpanii, 
jednocześnie dużo większa 
niż dla norwegii, Finlandii 
czy australii. 

polska wygrała również 
w kategorii „The most socia-
lized pawilon” (najbardziej 
socjalizujący, łączący).

Za szczegółową koncep-
cję narracji ekspozycji, klu-
czowe doświadczenia oraz 
produkcję wszystkich ma-
teriałów multimedialnych 
odpowiadało konsorcjum 
Science now, Stellar Fire-
works i tellart, które było 
także pomysłodawcą „pol-
skiego Stołu” i strefy V „po-
land. Landscapes of creativi-
ty”. Generalnym wykonawcą 
pawilonu było konsorcjum 
Międzynarodowe targi po-
znańskie i FM aldentro.

artystyczna instalacja 
multimedialna „polski Stół”, 
składająca się ze 120 modu-
łów z polskiego drewna wy-
konana została przez czoło-
wych artystów, architektów 
i inżynierów. „polski Stół” 
ukazywał bogactwo natu-
ralnych surowców i mate-
riałów, które można znaleźć 
w polsce. do stworzenia in-

stalacji wykorzystano mię-
dzy innymi szkło, drewno, 
miedź, ceramikę i stal. 

Expo o tym, czego 
potrzebuje świat
Motywem przewodnim 
expo 2020 dubai było ha-
sło „Connecting Minds, Cre-
ating the Future – Łącząc 
umysły, tworzymy przy-
szłość”. Wydarzenie odwie-
dziło 20 mln gości z całe-
go świata.

– ta wystawa expo była 
inna niż wszystkie – ocenia 
adrian Malinowski.

organizatorzy chcie-
li zwrócić uwagę na to, że 
przemiany społeczne, eko-
nomiczne i technologiczne 
wymagają podejmowania 
nowych wyzwań. odpowie-
dzią na nie jest współpraca 
krajów – pomimo występu-
jących różnic – w celu za-
pewnienia zrównoważonego 
rozwoju, od poszanowania 
środowiska, przez postęp 
społeczny, aż po wzrost go-
spodarczy.

– udało się sprowadzić 
wszystkich do jednego wspa-
niałego mianownika – tego, 
że potrzebujemy być razem. 
expo przez dwa stulecia 
zmieniło się bardzo moc-
no w swojej idei, koncepcji. 
najpierw mówiono o osią-
gnięciach nauki, technolo-
gii, inżynierii, potem pre-
zentowano się światu, aż 
do momentu, w którym je-
steśmy dzisiaj, do oddania 
tego, czego świat najbardziej 
potrzebuje. Żyjemy w cza-
sach internetu, powinniśmy 
wszystko wiedzieć, mieć na 
wyciągnięcie ręki, a dopiero 
będąc tutaj, okazuje się, jak 
mało wiem o sobie nawza-
jem. najważniejsi we wszyst-
kich pawilonach byli ludzie. 
podobnie było w naszym 
przypadku. Można mówić 
o polsce w ciekawy, nowo-
czesny sposób – mówi ad-
rian Malinowski.

Warto dodać, że on sam 
również został uhonorowa-
ny. adriana Malinowskiego 
wybrano najbardziej aktyw-
nym komisarzem general-
nym expo 2020 dubai.

dla gości pawilonu polski 
przygotowano wiele różno-
rodnych wydarzeń, między 
innymi codzienne koncerty 
chopinowskie, 180 warszta-
tów edukacyjnych dla dzieci 
i młodzieży oraz inne – każ-
dy mógł znaleźć coś dla sie-
bie. Łącznie było to 1000 
propozycji w ciągu 182 dni 
trwania expo (1 październi-
ka 2021 r. –31 marca 2022 r., 
przesunięcie z 2020 r. spo-
wodowała pandemia koro-
nawirusa).

– Mieliśmy 20 wystaw cza-
sowych. to był majstersztyk 
organizacyjny, wymieniano 
je w ciągu jednej nocy – do-
daje adrian Malinowski.

niemniej jednak wiodące 
były wydarzenia związane 
z gospodarką i biznesem.

Akcent na gospodarkę
Za koordynację udziału 

polski w eXpo odpowiada-
ła polska agencja Inwesty-
cji i Handlu. We współpracy 
z ponad 40 instytucjami i re-
sortami przygotowała ona 
specjalny program gospo-
darczy dla przedsiębiorców. 
Składał się z kilkunastu na-
rzędzi wsparcia, skierowa-

nych do polskich firm, które 
chcąc się rozwijać przy okazji 
udziału polski w expo 2020. 
Z programu skorzystało 2,5 
tys. polskich firm.

– W pawilonie mieliśmy 
bardzo wiele wydarzeń go-
spodarczych, biznes mixe-
rów czy spotkań branżo-
wych. Jako polska byliśmy 
bardzo aktywni na targach, 
pokazaliśmy, że bardzo do-
brze się odnajdujemy. przy-
kładem są targi GIteX Glo-
bal, nowych technologii, 
w których wzięło udział 
116 firm z polski. to była 
największa narodowa re-
prezentacja. na targach 
GuLFood mieliśmy około 
50 polskich firm, a na arab 
Health 80 – wylicza ad-
rian Malinowski.

W latach 70. i 80. XX w. 
polska była aktywna w regio-

nie, później nastąpiło spo-
wolnienie. teraz wróciliśmy 
do najlepszych tradycji, pre-
zentacji wszystkiego tego, co 
jest naszym atutem w wy-
miarze gospodarczym. Zie-
lone technologie, zrówno-
ważony rozwój, ICt, gaming 
i oczywiście sektor rolno-
-spożywczy.

– Mamy czym się chwalić, 
nasza żywność pod wzglę-
dem jakości, właściwości 
zdrowotnych, pod kątem 
bezpieczeństwa należy do 
najlepszych – i najsmacz-
niejszych – na świecie. Jest 
poszukiwana. Szczególną 
wagę przywiązujemy do 
tego obszaru Zatoki per-
skiej, Bliskiego Wschodu, 
afryki północnej, południo-
wo-wschodniej azji, krajów 
aSean – mówił podczas 
wizyty na expo Lech ko-

łakowski, sekretarz stanu 
w Ministerstwie rolnictwa 
i rozwoju Wsi.

największym wydarze-
niem gospodarczym towa-
rzyszącym polskiej obecności 
na expo było polsko-arabskie 
Forum Gospodarcze, 6 grud-
nia. uczestniczyli w nim 
polscy przedsiębiorcy oraz 
wysokiej rangi urzędnicy 
państwowi z polski i Zjed-
noczonych emiratów arab-
skich, w tym Grzegorz pie-
chowiak, sekretarz stanu 
w Ministerstwie rozwoju 
i technologii oraz dr Thani 
al Zeyoudi, minister stanu 
ds. handlu zagranicznego 
Zea. 

– nasze relacje zawsze były 
bardzo dobre. Chcemy je roz-
wijać. postrzegamy bowiem 
kraje arabskie jako bardzo 
perspektywiczny i wyjątko-
wo atrakcyjny, liczący ponad 
400 mln mieszkańców rynek 
– powiedział podczas otwar-
cia wydarzenia Grzegorz pie-
chowiak.

Forum stało się platformą 
prezentacji potencjału eks-
portowego polskich towarów 
i usług, jednocześnie dając 
szansę nawiązania bezpo-
średnich relacji z partnera-
mi gospodarczymi z regio-
nu. Forum przyciągnęło 650 
gości na miejscu, do tego ok. 
200 online. 

– naszym celem było wy-
promowanie rodzimych 

Wszechstronna promocja Polski na światowej wystawie

Długa tradycja

Historia polskiej obecności na Wystawach Światowych 
liczy już ponad 150 lat. W 1867 r. w Paryżu wystawiały się 
powszechnie znane polskie firmy, takie jak fabryka forte-
pianów Małeckiego, studio fotograficzne Maksymiliana 
Fajansa czy fabryka narzędzi metalowych Józefa Troetzera. 
Polacy zdobywali nagrody na wystawach w Wiedniu (1873), 
Paryżu (1878) i Chicago (1893). Pierwsze narodowe pawilo-
ny powstawały po I wojnie światowej. Pierwsza wystawa 
odbyła się w 1751 r. w Londynie, a dwie następne w 1798 
i 1802 r. w Paryżu, jednak za pierwszą prawdziwie między-
narodową wystawę światową uznaje się Great Exhibition 
(Wielką Wystawę) w Londynie w 1851 r.
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Wszechstronna promocja Polski na światowej wystawie

produktów i usług na no-
wych rynkach Bliskiego 
Wschodu. Jesteśmy przeko-
nani o tym, że współpraca 
z potencjalnymi inwesto-
rami z krajów Zatoki per-
skiej jest nie tyle możliwa, 
co konieczna w dynamicz-
nie zmieniającej się rzeczy-
wistości. W osiągnięciu suk-
cesów pomogą prezentacje 
ofert eksportowych z za-
kresu gospodarki cyfrowej, 
polskiego designu i bezpie-
czeństwa żywnościowego 
oraz ofert przedstawiają-
cych nasz kraj jako atrak-
cyjne miejsce do inwesto-
wania – komentował Forum 
krzysztof drynda, prezes 
polskiej agencji Inwestycji 
i Handlu.

polsko-arabskie Forum 
Gospodarcze było miejscem 
wymiany doświadczeń i spo-
strzeżeń podczas licznych 

paneli eksperckich, w trak-
cie których poruszono aktu-
alne dla gospodarki tematy.

Wielkim finałem było 
podpisanie umów dwu-
stronnych otwierających 
nowy rozdział w relacjach 
biznesowych i wzmacnia-
jących więzi między polską 
a Zea. Wśród nich znalazły 
się: umowa pomiędzy polską 
Izbą Gospodarczą a Federacją 
Izb przemysłowo-Handlo-
wych Zea (FCCI), umowa po-
między etihad Credit Insu-
rance (eCI) a kuke i wreszcie 
umowa pomiędzy dMCC 
(dubai Multi Commodities 
Centre) a polską agencją 
Inwestycji i Handlu, repre-
zentowaną przez Grzegorz 
Słomkowskiego, członka za-
rządu paIH.

natomiast 7 grudnia 
miał miejsce dzień polski 
na expo, czyli okazja do za-

prezentowania się szerokie-
mu gronu międzynarodowej 
publiczności zwiedzającej 
wystawę. Zgodnie z proto-
kołem expo w części oficjal-
nej odbywającej się pod mo-
numentalną kopułą al Wasl 
przy udziale przedstawicieli 
najwyższych władz państwo-
wych polski i Zjednoczo-
nych emiratów arabskich, 
został odśpiewany uroczy-
ście hymn polski, a na maszt 
wciągnięto polską flagę. 

dzień polski przypadł 
w okresie świętowania tygo-
dnia Złotego Jubileuszu, czyli 
50. rocznicy powstania Zjed-
noczonych emiratów arab-
skich. Zwieńczył go wieczor-
ny koncert muzyki polskiej.

Innym dużym wydarze-
niem gospodarczym, zorga-
nizowanym w marcu, było 
polsko-afrykańskie Forum 
Gospodarcze (więcej na ko-
lejnych stronach).

na eXpo prezentowały się 
również regiony: podlaskie, 
łódzkie, dolnośląskie, lubu-
skie, śląskie, kujawsko-po-
morskie, lubelskie, pomor-
skie i podkarpackie oraz 
miasto Łódź, które promo-
wało organizację Horticultu-
ral eXpo w 2029 r. (Zielone 
eXpo – ogrodnicze).

Nowoczesne oblicze 
kraju
podczas expo 2020 dubai 
polska agencja Inwestycji 

i Handlu zorganizowała 
między innymi 25 lutego 
serię debat online promu-
jących polską branżę ICt 
(technologii informacyj-
no-komunikacyjnych) i pro-
dukcji gier. 

polska myśl innowacyj-
na w światowej branży ICt 
oraz nowych technologii, 
rozwiązania sztucznej in-
teligencji i internet rze-
czy w procesach innowacji, 
znaczenie cyfryzacji dla roz-
woju gospodarki i usług pu-
blicznych, chmura oblicze-
niowa i jej rola w budowie 
centrum finansowego nowej 
generacji, krajowa produkcja 
i dystrybucja gier kompute-
rowych – to tylko niektóre 
zagadnienia, które zosta-
ły poruszone w dyskusjach 
z udziałem polskich i zagra-
nicznych przedsiębiorców 
oraz naukowców. 

Znaczącą rolę polski 
w świecie nowych techno-
logii i chmury cyfrowej po-
twierdza raport „Invest in 
digital poland” autorstwa 
digital poland i paIH, zgod-
nie z którym nasz kraj jest 
jednym z 10 najlepszych kie-
runków na świecie do uloko-
wania inwestycji w obszarze 
SteM (nauka, technologia, 
inżynieria, matematyka). 
polska jest również lide-
rem sektora nowoczesnych 
usług w regionie, zarówno 
pod względem liczby cen-

trów badawczo-rozwojo-
wych, jak i zatrudnienia 
w branży. ponadto jesteśmy 
piątą gospodarką w europie 
i jedną z 10 na świecie, które 
w 2020 r. przyciągnęły w ob-
szarze SMart najwięcej in-
westycji w projekty typu gre-
enfield, czyli budowane od 
podstaw – wynika z danych 
fdi Markets.

Z raportu „The Game Indu-
stry of poland 2021”, opraco-
wanego przez polską agencję 
rozwoju przedsiębiorczości 
i Indie Games poland (przy 
współpracy z Ministerstwem 
rozwoju i technologii), wy-
nika, że w 2020 r. przychody 
krajowej branży gier wynio-
sły aż 969 mln euro. W uję-
ciu rok do roku to wzrost na 
poziomie blisko 30 proc. Co 
istotniejsze, tak duży przy-
rost utrzymuje się już od 
trzech lat.

W 2020 r. polska osiągnę-
ła większy eksport gier niż 
import, a rocznie nad Wisłą 
jest tworzonych ponad 600 
produkcji. nasz kraj jest już 
trzecim największym eks-

porterem gier wideo na 
świecie (roczna wartość eks-
portu wynosi 1,5 mld dol.), za 
Japonią (2,7 mld dol.) i China-
mi (10 mld dol.). 

– Jako polska mamy bar-
dzo dobre umiejętności 
w branży ICt. polskie uczel-
nie i ośrodki badawcze są 
światowymi liderami. na-
szym atutem są ogromne 
zasoby utalentowanych ab-
solwentów, kandydatów na 
programistów – podkreśla 
Grzegorz Słomkowski, czło-
nek zarządu paIH.

W 2019 r. polski przemysł 
po raz pierwszy w historii 
awansował do czołowej pięt-
nastki państw z największą 
liczbą nowych robotów prze-
mysłowych.

expo 2020 dubai było 
wydarzeniem o charakte-
rze globalnym, które sku-
pia uwagę całego świata. to 
niepowtarzalna okazja do 
wykreowania pozytywne-
go wizerunku polski. I tak 
okazja została wykorzysta-
na.   ©℗

JPO, KWS

Polska–Ukraina

EXPO jest wydarzeniem z definicji neutralnym politycz-
nie, niemniej jednak podczas tej edycji nie zabrakło ak-
centów solidarności z Ukrainą. Na Pawilonie Polski, 
w centralnym miejscu, na zmianę z tradycyjnie wyświe-
tlaną biało-czerwoną flagą, pojawiał się napis #StandWi-
thUkraine. Popularnie były niebiesko-żółte wstążki i inne 
symbole, polscy studenci pracujący w pawilonie rozda-
wali gościom serduszka w barwach narodowych Ukrainy. 
Szczególnym wydarzeniem były koncerty. Karolina Cicha 
i Sw@da prezentowali w Dubaju muzykę opartą na trady-
cyjnych brzmieniach z kultury polskiej, ukraińskiej i bia-
łoruskiej. 

Pięć stref Pawilonu Polski

Inspired by nature – Zainspirowane naturą
A home for creativity – Dom dla kreatywności
Spirit of ingenuity – Duch pomysłowości
Land of plenty – Kraina obfitości
Landscapes of creativity – Krajobrazy kreatywności
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Program Partnerski  
wsparł działania firm
Przedsiębiorcy byli współtwórcami polskiej prezentacji 
podczas Expo 2020 Dubai. 
31 stycznia 2022 r. zakończył 
się nabór do programu part-
nerskiego, który był kluczo-
wą i zarazem jedną z kilku-
nastu inicjatyw programu 
gospodarczego polski na 
expo 2020 dubai. W ramach 
programu partnerskiego 
nawiązano współpracę z 34 
polskimi firmami.

Prezentacja potencjału
program partnerski to uni-
kalne przedsięwzięcie w ra-
mach obecności polski na 
Wystawach Światowych, któ-
re po raz pierwszy stworzyło 
polskim przedsiębiorcom tak 
szerokie możliwości promocji 
na arenie międzynarodowej. 
Stanowi impuls do rozwoju 
biznesu i realizacji planów 
ekspansji zagranicznej. na 
zasadach komercyjnych 
umożliwia współtworzenie 
polskiej prezentacji podczas 
expo 2020 dubai – wydarze-
nia o ogromnym znaczeniu 
gospodarczym, promocyjnym 
i wizerunkowym.

– Głównym celem naszej 
działalności jest to, żeby 
marka polskich produktów 
i usług była rozpoznawal-

na na całym świecie. do-
kładamy wszelkich starań, 
aby napływ bezpośrednich 
inwestycji zwiększał się, 
a polscy przedsiębiorcy po-
przez zdobywanie zagra-
nicznych rynków osiągali 
coraz większe sukcesy. dla-
tego tak ważnym elemen-
tem misji polskiej agencji 
Inwestycji i Handlu jest nasz 
udział w expo 2020 dubai, 
będącym największym wy-
darzeniem promocyjno-
-gospodarczym na świecie. 
do programu partnerskie-
go zgłosiły się polskie firmy 
z różnych branż, które chcą 
rozwijać swoją działalność 
na rynkach zagranicznych 
i poszukują nowych kontak-
tów biznesowych na Bliskim 
Wschodzie oraz w krajach 
afryki północnej – komen-
tuje krzysztof drynda, pre-
zes zarządu polskiej agencji 
Inwestycji i Handlu.

– polskie firmy z progra-
mu partnerskiego od począt-
ku naszej obecności na expo 
2020 dubai biorą czynny 
udział w budowaniu wielo-
wymiarowej opowieści o pol-
sce. Są wśród nich zarówno 

przedsiębiorstwa z trady-
cjami i długą historią, jak 
i przedstawiciele innowa-
cyjnych sektorów gospodarki 
opartych na nowoczesnych 
technologiach. Cieszę się, że 
mamy możliwość budowania 
historii naszych sukcesów na 
expo 2020 dubai w oparciu 
na prezentacji potencjału 
konkretnych firm  – pod-
kreśla adrian Malinowski, 
komisarz generalny Sekcji 
polskiej expo 2020 dubai.

program partnerski to 
jeden z elementów wspar-
cia dla polskich przedsię-
biorców w czasie Wystawy 
Światowej expo 2020 dubai. 
Głównym celem obecności 
przedstawicieli rodzimych 
firm było nawiązanie no-
wych, perspektywicznych 
kontaktów gospodarczych 
oraz prezentacja doświad-
czeń i potencjału w ekspor-
cie produktów i usług.

– Możliwość uczestni-
czenia w tym międzynaro-
dowym wydarzeniu to dla 
nas ogromny zaszczyt oraz 
prestiż. pragniemy wyko-
rzystać ten czas, by zapre-
zentować się z jak najlepszej 

strony, pokazać potencjał, 
wysoką jakość wyrobów 
oraz nawiązać nowe kon-
takty handlowe. Wysoka ja-
kość produktów, długoletnie 
doświadczenie, ciągła chęć 
rozwoju, innowacje i chęć 
współpracy z zagraniczny-
mi odbiorcami stawiają nas 
w dobrym świetle pod kątem 
możliwości dalszego rozwo-
ju – mówi Sławomir Chmie-
liński, właściciel noVuM. 

Firma ta dostarczyła 
drewniany plac zabaw przed 
pawilonem polski.

Cztery kategorie
W ramach programu part-
nerskiego przewidziano 
cztery kategorie partner-
stwa: wyposażenie pawi-
lonu, w tym pomieszczeń 
biurowych oraz części ga-
stronomicznej; wydarzenia 
towarzyszące; wydarzenia 
towarzyszące branżowe; 
partnerstwo specjalne.

– od 1 października by-
liśmy częścią wystawy 
w pawilonie polski na expo 
2020 dubai. Cieszymy się, 
że w listopadzie mogliśmy 

pojechać tam osobiście 
i zagrać kilka koncertów, 
poprowadzić warsztaty 
muzyczne oraz wystąpić 
na seminarium edutech. 
Sukcesy Musiconu na expo 
2020 dubai to dla nas do-
wód, że muzyka łączy ludzi, 
jest globalnym językiem. 
Musicon daje każdemu ra-
dość z muzykowania już od 
pierwszego kontaktu z tą 
twórczą maszyną – mówi 
kamil Laszuk, projektant 
i twórca Musicon.

niektóre z firm uczest-
niczące w programie part-
nerskim, są już obecne na 
bliskowschodnich rynkach, 
a możliwość udziału w pro-
gramie pozytywnie wpływa 
na ich wizerunek.

– Cieszymy się, że mo-
żemy uczestniczyć w naj-
większym i najbardziej pre-
stiżowym wydarzeniu 
wystawienniczym na świe-
cie. W Garden Spot wierzy-
my, że ogrody wertykalne 
to coś więcej niż produkt, 
i mam nadzieję, że udo-
wadnialiśmy to, będąc 
partnerem pawilonu polski 
– podkreśla danuta Garba-
rek, prezes zarządu Garden 
Spot Int.

radosław mamoń, Zespół 
Expo 2020 Dubaj, PaIH

Partnerzy Pawilonu Polski

Partnerami Strategicznymi Pawilonu Polski byli: PKN 
ORLEN, PLL LOT, Bank Gospodarstwa Krajowego BGK
Partnerami Pawilonu Polski byli: LUMI CHEM Sp. z o.o., 
M Sp. z o.o., (MUSICON), LUG LIGHT FACTORY Sp. z o.o., 
Szkilnik Design Konrad Szkilnik, Skriware Sp. z o.o., 
NOVUM Sp. z o.o., Barwa System Sp. z o. o., STARGUM 
Stankiewicz Sp. z o.o., Bogutti Sp. z o.o., Garden Spot Sp. 
z o.o., Zakłady Porcelany Stołowej „LUBIANA” S.A., Kol-
glass Hurt Import Export Ryszard Kolat, Zakłady Cera-
miczne „BOLESŁAWIEC” Sp. z o.o., Manuscriptum Sp. 
z o.o., REMI s.c. (KORBO), MTM Industries Sp. z o.o., 
MARLU Sp. z o.o, RUNVIDO Sp. z o.o., MLID Sp. z o.o. (La 
Tezza), Tiku Tiku Design – Monika Barańska, Glasswe-
are Studio s.c., BAROMEDICAL Sp. z o.o., MIRACULUM 
S.A., Woobiboo Piotr Podbielski, IWONA HUZIOR HUZIOR 
GALERIA, AVOCADO Pracownia twórcza – Martyna Le-
wandowska, Affect Sp. z o.o., Koncept Szwalnia Sp. z o.o., 
Pracownia OOP Sp. z o.o., POCA&POCA i New Media VR.
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Nasza obecność na Expo miała wiele 
wymiarów. Z jednej strony chcieliśmy 
pokazać piękną polską kulturę 
i historię, z drugiej to, że jesteśmy 
krajem rozwiniętym technologicznie, 
a nasze produkty wyróżnia bardzo 
dobra jakość – mówi Krzysztof Drynda, 
prezes Polskiej Agencji Inwestycji 
i Handlu

Panie prezesie, podsumuj-
my obecność Polski na 
Expo 2020: jakie były cele, 
jakie są osiągnięcia?
przygotowaliśmy bardzo 
szeroki program, złożyło się 
na niego ponad 1000 wyda-
rzeń, kulturalnych, sporto-
wych i innych. Zorganizo-
waliśmy ponad 500 recitali 
chopinowskich i 19 wystaw 
czasowych. nasz pawilon 
odwiedziło 1,5 mln gości. 
natomiast bardzo ważny był 
dla nas – i na tym się skupię 
w naszej rozmowie – aspekt 
gospodarczy. Chcieliśmy 
wykorzystać obecność na 
expo do promocji pol-
ski i naszych firm. W tym 
1000 wydarzeń, o którym 
wspominałem, były rów-
nież projekty gospodarcze. 
najbardziej spektakular-
nym było polsko-arabskie 
Forum Gospodarcze, które 
odbyło się w grudniu i w 
którym wzięło udział ponad 
700 uczestników. na zakoń-
czenie expo przygotowali-
śmy polsko-afrykańskie Fo-
rum Gospodarcze, w którym 
uczestniczyło blisko 300 go-
ści. Chcieliśmy wykorzystać 
pobyt w dubaju na nowe 
otwarcie dla afryki. pierw-
szy raz przedstawiciele tego 
kontynentu tak licznie byli 
obecni na wystawie świa-
towej.

nasza obecność na expo 
miała wiele wymiarów. 
Z jednej strony chcieliśmy 
pokazać piękną polską kul-
turę i historię, z drugiej to, 
że jesteśmy krajem rozwi-
niętym technologicznie, na-
sze produkty wyróżnia bar-
dzo dobra jakość. to istotne 
szczególnie pod kątem ryn-
ków bliskowschodnich i lo-
kowania na nich towarów 
z wyższej półki. 

W jakich branżach są 
najlepsze perspektywy na 
rozwój, co pokazało Expo?
W nowej strategii polskiej 
agencji Inwestycji i Handlu, 
którą przyjęliśmy w grudniu 
2021 r., po analizie sytuacji 
geopolitycznej i potencja-
łu poszczególnych rynków, 
postawiliśmy bardzo mocno 
na kraje Bliskiego Wschodu 
i afryki. Z jednej strony ob-
serwujemy, jak szybko roz-
wijają się te pierwsze, z dru-
giej – jak olbrzymi potencjał 
tkwi w tych drugich. W pol-
sce mierzymy się z pewnym 
wyzwaniem. o ile w tym 
trudnym pandemicznym 
czasie notujemy bardzo 
duże wzrosty polskiego 
eksportu, bo to jest 18 proc. 
rocznie, o tyle ciągle dzieje 

się to z udziałem niewiel-
kiej liczby firm. Chcemy, aby 
liczba eksporterów rosła. 
dlatego w ramach naszej 
nowej strategii będziemy 
prowadzić działania zachę-
cające do ekspansji te firmy, 
które jeszcze nie są obecne 
na rynkach zagranicznych. 
polski eksport jest bardzo 
dobrze zdywersyfikowany, 
jeśli chodzi o branże. Mamy 
mocną pozycję w sektorze 
rolno-spożywczym, jeste-
śmy największym produ-
centem samochodów elek-
trycznych w europie itd. 
natomiast problemem jest 
dywersyfikacja geograficz-
na. Jesteśmy bardzo mocno 
skoncentrowani na europie.

Co możemy zdziałać 
w Afryce?
Zdiagnozowaliśmy pięć 
głównych obszarów i tak 
właśnie było ułożone pol-
sko-afrykańskie Forum 
ekonomiczne. pierwszym 
jest ewolucja łańcucha war-
tości żywności. W krajach 
afrykańskich jest olbrzymi 
potencjał i zainteresowa-
nie sektorem rolno-spo-
żywczym, nie tylko samymi 
produktami przetworzony-
mi. afrykanie interesują się 
bardzo mocno technolo-
gią żywności, przetwarza-
niem, magazynowaniem, 
maszynami do uprawy, idą 
w kierunku automatyzacji 
produkcji rolnej, zbierania 
informacji, digitalizacji.

drugi to transport i infra-
struktura, przedsięwzięcia 
związane z budową dróg, 
kolei, tworzeniem nowo-
czesnego transportu pu-
blicznego i z zupełnie pod-
stawowymi potrzebami jak 
elektryfikacja poszczegól-
nych obszarów afryki czy 
umożliwianie dostępu do 
wody pitnej. W afryce jest 
bardzo wiele dużych, rzą-
dowych projektów infra-
strukturalnych i będą ko-
lejne. Szkoda, abyśmy jako 
polska w nich nie uczest-
niczyli, tym bardziej że hi-
storycznie mamy w afryce 
bardzo dobry pr. tam cią-
gle się pamięta polskich bu-
downiczych dróg. 

trzeci temat to transfor-
macja energetyczna, ważna 
w europie, ale nie tylko. Gdy 
rozmawiamy z przedstawi-
cielami rządów afrykań-
skich czy korpusem dyplo-
matycznym afryki w polsce, 
to oni bardzo często pod-
kreślają kwestie związane 
z odnawialnymi źródłami 
energii. efektywność tego 
typu instalacji na tym kon-

tynencie jest bardzo duża, 
nie trzeba budować wiel-
kich sieci energetycznych. 
Zielona energia zdecydo-
wanie budzi duże zainte-
resowanie.

Czwarta kwestia to przy-
szłość zdrowia. dwa obsza-
ry są tu dominujące: pierw-
szym jest budowa szpitali 
modułowych, drugi, wszel-
kiego rodzaju tematy zwią-
zane z telemedycyną, pol-
skie firmy mają już w tej 
dziedzinie swoją markę 
na świecie.

trzeba przy tym pamię-
tać o wsparciu finansowym. 
dysponujemy szerokim wa-
chlarzem instrumentów, 
jesteśmy w stanie zapro-
ponować finansowanie do 
różnego rodzaju projektów. 
polscy przedsiębiorcy cza-
sami nie zdają sobie nawet 

z tego sprawy. Chcemy po-
kazywać polskiej stronie 
możliwości, a afrykańska 
w zasadzie wymaga tego, 
aby razem z projektem 
prezentować jego finanso-
wanie.

afryka to 54 kraje, bardzo 
zróżnicowany kontynent, 
nie można generalizować, 
ale chcemy odczarować, po-
konać stereotypy. 

te potrzeby krajów afry-
kańskich spotykają się 
z polskimi możliwościami 
i kompetencjami. 
polska agencja Inwesty-
cji i Handlu ma pięć biur 
w afryce. Jesteśmy w egip-
cie, Maroko, nigerii, kenii 
i w republice południowej 
afryki. przy czym nasz za-
sięg działania jest szerszy, 
na przykład biuro w nige-

rii odpowiada również za 
algierę, w kenii za ruandę 
itd. Jesteśmy i wspieramy 
polskich przedsiębiorców. 
afryka chce rozwijać rela-
cje z nami. 

Mamy jeszcze „soft po-
wer”. Wbrew pozorom 
w afryce jest bardzo wie-
le osób na eksponowa-
nych stanowiskach, które 
mają sentyment do polski 
z czasów studenckich. na 
przykład poznałem mini-
stra finansów ruandy, któ-
ry mówi biegle po polsku. 
to efekt studiów, jak sam 
mówi „mówi macie polaka 
w rządzie ruandy”. 

Chcę dodać jeszcze jedną 
rzecz, nawiązując do najbar-
dziej aktualnych wydarzeń. 
Zderzamy się dzisiaj z dra-
matem inwazji na ukra-
inę i jej konsekwencjami 

gospodarczymi. ukraina 
i rosja należą do dużych 
dostawców surowców, to 
główni światowi produ-
cenci zbóż. to co się dzieje, 
wpływa w tym kontekście 
na europę i afrykę. ktoś 
musi zapełnić tę lukę, nie 
ma innego wyjścia, i może 
to być polska. poza tym wie-
le polskich firm cierpi, nie 
mogąc na Wschodzie pro-
wadzić biznesu z powodu 
wojny i sankcji, i zadają so-
bie pytanie, co dalej. trze-
ba szukać nowych rynków 
zbytu, nowych możliwości. 
Jak mówią polscy przedsię-
biorcy, jeśli ktoś prowadził 
biznes na Zachodzie, to cza-
sem może mu być trudno 
w afryce. Szybciej może się 
odnaleźć ktoś, kto prowa-
dził biznes na Wschodzie. 
 JPO  

Promocja polskiej kultury, 
historii i gospodarki

Będziemy prowadzić 
działania zachęcające  
do ekspansji te firmy,  
które jeszcze nie są obecne 
na rynkach zagranicznych.
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afryka to obecnie jeden 
z najbardziej perspekty-
wicznych rynków świata. 
drugie miejsce pod wzglę-
dem powierzchni i liczby 
populacji oraz szybko rosną-
cy przyrost naturalny spra-
wiają, że z roku na rok pań-
stwa afrykańskie zyskują na 
znaczeniu. obecnie konty-
nent zamieszkuje ponad 
1,2 mld ludzi. Według onZ 
do 2050 r. liczba ta wzrośnie 
do 2,5 mld.

polsko-afrykańskie Forum 
Gospodarcze, zorganizowane 
28 marca, było kolejną waż-
ną inicjatywą o charakterze 
biznesowym odbywającą się 
podczas expo 2020 dubai. 
Stworzyło okazję do nawią-
zania kontaktów z partne-
rami handlowymi z krajów 
afryki i regionu Bliskiego 
Wschodu. W trakcie tego wy-
darzenia odbyły się panele 
dyskusyjne dotyczące bran-
ży spożywczej, transportu 
i infrastruktury, zielonych 
technologii oraz przyszło-
ści opieki zdrowotnej i no-

wych technologii stosowa-
nych w medycynie.

– dzisiejsze forum jest 
jednym z najważniejszych 
wydarzeń w ramach polskiej 
obecności na Światowej Wy-
stawie expo 2020, wieńczą-
cym w pewnym sensie nasze 
zaangażowanie podczas wy-
stawy. dla polskiego rządu 
expo jest jednym z priory-
tetów polityki gospodarczej 
na rzecz promocji eksportu 
i inwestycji. to że z naszymi 
afrykańskimi przyjaciółmi 
spotykamy się w tym cza-
sie i miejscu, ma nie tylko 
znaczenie praktyczne, ale 
również symboliczne. expo 
gromadzi przedstawicieli ca-
łego świata w jednym miej-
scu, ale leży również nieja-
ko w połowie drogi między 
polską i kontynentem afry-
kańskim – powiedział otwie-
rając Forum Grzegorz pie-
chowiak, sekretarz stanu 
w Ministerstwie rozwoju 
i technologii.

W polsko-afrykańskim 
Forum Gospodarcze wzięli 

udział przedsiębiorcy, eks-
perci i decydenci. na forum 
zgłosili się przedsiębior-
cy z 28 krajów, w tym z 21 
państw afrykańskich.

Polityczne zielone 
światło
Forum otworzyła dysku-
sja plenarna.

– postrzegamy kontynent 
afrykański jako obszar per-
spektywiczny, gdzie cenio-
ne na europejskich rynkach 
ze względu na swoją jakość 
polskie produkty z takich 
branż jak rolno-spożywcza, 
agrotech, elektromaszyno-
wa, sektor farmaceutyczny 
i sprzętu medycznego, mo-
toryzacyjny, branża It/ICt, 
a także sektor energetycz-
ny i wydobywczy, mogą być 
konkurencyjne. Szacujemy 
polski potencjał eksportowy 
do afryki na 200 mld dol., to 
jest 60-krotnie więcej niż 
obecnie. Widzimy też rosną-
ce zainteresowanie polskich 
przedsiębiorców afryką oraz 
polską ze strony partnerów 

afrykańskich, którzy poszu-
kują dywersyfikacji własnych 
kontaktów gospodarczych 
– powiedział na wstępie 
Grzegorz piechowiak.

– polsce bardzo zależy na 
współpracy z wszystkimi 
państwami afrykańskimi 
– mówił Lech kołakowski, 
sekretarz stanu w Minister-
stwie rolnictwa i rozwoju 
Wsi, podkreślając znaczenie 
kwestii bezpieczeństwa żyw-
ności.

– polska ma możliwość 
zaoferowania wielu pro-
gramów dla państw afry-
kańskich. Chciałbym, aby 
nawiązanie relacji sprzyjało 
rozwojowi naszych partne-
rów. Składamy ofertę współ-
pracy – zadeklarował.

przypomniał, że polska 
jako członek unii europej-
skiej stwarza ważną moż-
liwość, aby produkty rolne 
wytwarzane w państwach 
afrykańskich mogły docie-
rać na rynek unijny z ponad 
500 mln konsumentów. 

– Wzajemne relacje są 
potrzebne i polsce, i krajom 
afrykańskim – podsumowy-
wał Lech kołakowski.

W podobnym tonie wypo-
wiadali się przedstawiciele 
kontynentu afrykańskiego

– podczas dzisiejszej kon-
ferencji jest obecna bardzo 
duża reprezentacja nigerii, 
co odzwierciedla naszą chęć 
do nawiązywania relacji go-
spodarczych z polską. doj-
rzeliśmy do zrozumienia, że 
nie chcemy już prowadzić 
tylko jednostronnej wymia-
ny handlowej, nie chcemy 
tylko eksportować surowców 
naturalnych. Zapraszamy 
partnerów polskich do ni-
gerii, do przyjrzenia się prze-
twórstwu żywności – nawią-
zując do tego, o czym przed 
chwilą mówił pan sekretarz 
stanu z ministerstwa rolnic-
twa. W sektorze rolnictwa 
jest dużo możliwości współ-
pracy – mówił olamilekan 
adegbite, minister rozwoju 
górnictwa i stali nigerii.

nawiązując natomiast do 
surowców, dodawał, że kra-
jowi zależy, aby rozwijało się 
w nim przetwórstwo prze-
mysłowe. – Jest tutaj olbrzy-
mia przestrzeń – podkreślił. 
– Warto zwrócić uwagę na 
nigerię jako cel inwestycji 
w afryce. W nigerii mieszka 
ok. 200 mln osób, co daje po-
jęcie o rozmiarze gospodarki 
– mówił abubakar Malami, 
prokurator generalny i mini-
ster sprawiedliwości nigerii.

podkreślał on zmiany, do 
jakich doszło w tym kra-
ju w ostatnich latach. Jak 
wskazywał, działania rządu 
uplasowały nigerię wśród 
10 najbardziej dynamicznie 
rozwijających się i ułatwia-

jących inwestowanie krajów 
świata. 

– przeprowadzono liczne 
reformy – podkreślił mini-
ster Malami. dało to krajowi 
34. miejsce na liście Banku 
Światowego miejsc, w któ-
rych najłatwiej prowadzi się 
działalność gospodarczą. 

krzysztof drynda, prezes 
polskiej agencji Inwestycji 
i Handlu, zwrócił uwagę, że 
na razie wartość samej wy-
miany handlowej nie jest 
imponująca, w 2021 r. się-
gnęła według szacunków 
ok. 8 mld dol., ale znamien-
ne jest to, że w porównaniu 
z 2020 r. wzrosła o 30 proc.

– na naszym kontynen-
cie są ogromne szanse. Za-
mieszkują go w ponad 60 
proc. ludzie młodzi. kon-
centrujemy się na rolnic-
twie, a polska ma ogromną 
wiedzę ekspercką w tym ob-
szarze. Stworzyliśmy wolny 
obszar handlu, to wspiera 
biznes – wyliczał Jacques 
Mukwende, dyrektor afri-
can union Commission. 

podkreślił również możli-
wości współpracy w sektorze 
zdrowia i związane z trans-
formacją cyfrową. 

– Jestem przekonany, że tu 
polska może odgrywać dużą 
rolę na kontynencie afrykań-
skim – mówił Jacques Mu-
kwende.

Beata daszyńska-Muzycz-
ka, prezes Banku Gospodar-
stwa krajowego, mówiła 
o zmianach na świecie, któ-
re są konsekwencją kryzy-
sów, pandemicznego i wojny 
na ukrainie.

– nadszedł czas, aby zde-
cydować, jak znaleźć nowe 
szanse i modele biznesowe 
w naszych relacjach. Musimy 
być otwarci na nowe sposoby 
współpracy, lepiej się poznać 
i budować zaufanie, rozwijać 
współpracę biznesową. BGk 
współpracuje z wieloma kra-
jami i eksporterami, którzy 
szukają nowych sposobów 
działania – mówiła prezes 
daszyńska-Muzyczka.

Wśród perspektywicznych 
obszarów wymieniała m.in. 
żywność, artykuły FMCG, 
nowe technologie.

– afryka to młode spo-
łeczeństwa, które chcą bu-
dować lepszy świat, lepszą 
przyszłość i przygotować się 
na współpracę na arenie glo-
balnej – komentowała pre-
zes BGk.

Perspektywiczne 
obszary
tematem pierwszego pane-
lu dyskusyjnego była „ewo-
lucja łańcucha wartości 
żywności w afryce w nad-
chodzącej dekadzie”. roz-
mawiano o bezpieczeństwie 
żywnościowym, sposobach 

jego zapewniania w krajach 
afrykańskich oraz wyzwa-
niach, jakie stoją przed bran-
żą. polska zaprezentowała 
się jako jeden z głównych 
producentów i eksporterów 
produktów spożywczych 
w unii europejskiej – eks-
portujący produkty do ponad 
192 krajów o łącznej wartości 
ponad 32 mld euro rocznie. 
panel był okazją do podkre-
ślenia tych sukcesów oraz 
zwrócenia uwagi na coraz 
powszechniej stosowane 
przez polskie firmy inno-
wacje biotechnologiczne. 
W kontekście żywności po-
ruszono w dyskusji wątek 
zmian społecznych i demo-
graficznych w afryce, które 
oznaczają duże zapotrze-
bowanie na produkty rol-
no-spożywcze. 

– Żeby przyspieszyć 
transfer technologii, jeste-
śmy gotowi dokonać du-
żych inwestycji w bardziej 
zmechanizowane, zauto-
matyzowane procesy, żeby 
wspomóc naszych rolników, 
aby ta produkcja rolna mo-
gła być bardziej wydajna. 
W ten sposób będziemy 
mogli poprawiać łańcuch 
żywności – mówił Sumaila 
abdul-rahman, prezes nor-

Polska i Afryka  
wracają do dobrych 
tradycji współpracy
Polsko-Afrykańskie Forum Gospodarcze nie pozostawiło wątpliwości: jest olbrzymi 
potencjał rozwoju współpracy. Dotyczy to między innymi sektora rolno-spożywczego, 
budowy infrastruktury i ochrony zdrowia 

Perspektywiczne Maroko

Wymiana handlowa Polski z Marokiem 
dynamicznie się rozwija i w ostatnich 
dwóch latach praktycznie się podwoiła, 
by osiągnąć w 2021 r. poziom 5,82 mld zł. 
Maroko stało się tym samym pierwszym 
partnerem handlowym Polski w Afryce. 
Bilans handlowy dla Polski jest ujemny, 
ale nasz eksport szybko wzrasta, z 1,44 mld 
zł w 2019 r. do 2,48 mld zł w 2021 r. 
(dane GUS)
Warto zaznaczyć, że w pierwszym roku 
pandemii eksport towarów do Maroka 
z obszaru Unii Europejskiej spadł, nato-
miast Polska wykorzystała swoją szansę, 
skutecznie docierając ze swoją ofertą han-
dlową.
Geograficzne położenie Maroko sprzyja 
rozwojowi kontaktów handlowych. Znako-
mita infrastruktura portowa i sukcesywne 
znoszenie barier administracyjnych gwa-
rantują stały przyrost wolumenu towarów.
Maroko posiada umowę o wolnym handlu 
z Unią Europejską, z której korzysta 
również Polska. Pochodzenie europejskie 
jest istotną przewagą konkurencyjną, na 
przykład w porównaniu z towarami z Chin 
obłożonymi 40-proc. cłem. Towary pocho-
dzenia polskiego są w Maroku cenione, 
a polska oferta jest doskonałym kompromi-
sem ceny do jakości.
Utrudnienia logistyczna związane z pan-
demią, które spowodowały skokowy wzrost 
cen transportu międzynarodowego, stano-
wią dodatkowy atut dla polskich podmio-
tów względem importu z Azji. Maroko jest 
bardzo otwarte na optymalizację zakupów 
i zmianę tradycyjnych źródeł importu.
Sektor rolno-spożywczy to istotny kom-
ponent wymiany handlowej i wciąż tutaj 
widzimy duży potencjał dla wzrostu. 
Nasze biuro współpracuje z wieloma dys-
trybutorami FMCG, by kolejne polskie 
marki pojawiły się na półkach marokań-
skich marketów.
Oferta świeżych warzyw i owoców jest 
komplementarna ze względu na specyfikę 

i różne okresy wegetacji; do Maroka ekspor-
tujemy jabłka, importujemy cytrusy, pomi-
dory czy kalafiory.
Panująca od kilku lat susza w Maroku 
spowodowała w 2020 r. zniesienie kon-
tyngentów na zboże, co przełożyło się na 
jego skokowy wzrost. Od tego czasu polski 
eksport w tym zakresie osiągnął wartość 
616 mln zł.
Maroko w ostatniej dekadzie stało się 
ważnym afrykańskim uczestnikiem rynku 
automotive. W Maroku produkuje się około 
pół miliona samochodów rocznie, a równo-
legle do tego produkcję uruchamia dziesiątki 
podwykonawców w specjalnie tworzo-
nych strefach przemysłowych. Polska jest 
w Maroku obecna w obszarze wyposażenia 
zakładów i transferu technologii.
Maroko jest również prężnym regional-
nym hubem finansowym. Casa Finance 
City przyciąga wiele instytucji finansowych, 
a marokańskie banki jak Bank of Africa czy 
Attijariwafa wciąż umacniają swoją pozycję 
nie tylko w kraju, ale również na całym 
kontynencie afrykańskim. Polskie rozwią-
zania fintech mają duży potencjał i już kilka 
projektów z tego sektora zostało w Maroku 
zrealizowanych. 
Polskie meble, kosmetyki, materiały bu-
dowlane, maszyny i urządzenia zdobywa-
ją coraz większą popularność w Maroku. 
Jesteśmy jednak przekonani, że poten-
cjał polskiej oferty jest jeszcze w dużym 
stopniu niewykorzystany. Obawy przed eks-
portem pozaeuropejskim, bariery języko-
we czy kulturowe są hamulcami ekspansji 
polskiego eksportu. Polska Agencja Inwe-
stycji i Handlu i Zagraniczne Biura Handlo-
we pozostają do dyspozycji polskich firm, 
by wspomniane bariery znosić, pomagać 
w wyszukaniu kontrahentów czy zabezpie-
czyć transakcje handlowe.

maciej Klósak i Jan Bochniak
Zagraniczne Biuro Handlowe PaIH

casablanca, maroko
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thern development autho-
rity z Ghany.

W ramach dyskusji na te-
mat transportu i infrastruk-
tury w afryce mowa była 
o postępującej urbanizacji 

na tym kontynencie oraz re-
alizowanych i planowanych 
inwestycjach. Ważnym wąt-
kiem była polska oferta wy-
chodząca naprzeciw tym po-
trzebom.

– afryka coraz silniej 
współpracuje, jest coraz le-
piej połączona, coraz wię-
cej podmiotów działa na jej 
rynku. do tego potrzebna 
jest infrastruktura i trans-

port – wskazywała dr anna 
Masłoń-oracz, pełnomocnik 
rektora Szkoły Głównej Han-
dlowej ds. afryki. 

tematem kolejnej dysku-
sji była „Zielona afryka: in-

kluzywna i zrównoważona 
przyszłość”, w tym odna-
wialne źródła energii, wy-
zwania, ochrona środowiska, 
zrównoważona gospodarka. 
uczestniczące w niej przed-
stawicielki pkn orlen dzie-
liły się doświadczeniami 
związanymi z budową kon-
cernu multienergetyczne-
go, dążącego do osiągnię-
cia neutralności emisyjnej 
w 2050 r. Ważnym wątkiem 
są tu prace dotyczącego szer-
szego wykorzystania zero- 
czy też niskoemisyjnego wo-
doru. pkn orlen realizuje 
szeroką zakrojoną strategię 
w tym zakresie.

W trakcie panelu o przy-
szłości zdrowia poruszono 
tematy związane z nowymi 
technologiami rewolucjo-
nizującymi branżę sprzętu 
i opieki medycznej. polscy 
przedsiębiorcy intensywnie 
promują swoje rozwiązania 
stosowane w ochronie zdro-
wia – od sprzętu rehabilita-
cyjnego, przez urządzenia 
diagnostyczne, aż po narzę-
dzia medyczne. panel dysku-
syjny był też okazją do przy-
pomnienia, że polski sektor 
medyczny ma ogromną re-
nomę na rynkach zagra-
nicznych, przede wszystkim 
w krajach ue oraz uSa, Japo-
nii, australii, Meksyku i rpa.

– Jesteśmy w zasadzie 
jedyną polską firmą, która 
zdecydowała się zainwesto-
wać w afryce w sieć ośrod-
ków medycznych. Szukamy 
możliwości rozwoju w in-
nych krajach afrykańskich 
– opowiadał Leszek Biały, 
dyrektor Medincus Medical 
Centre w dakarze, stolicy Se-
negalu. 

podkreślał, że trzeba pa-
miętać, iż w afryce są bardzo 
różne kraje, ze swoimi moc-
nymi i słabymi stronami. 

– Senegal to jest taki hub 
medyczny w regionie, jest 
tam uniwersytet medycz-
ny, choć są też kraje znacz-
nie bardziej zaawansowane, 
na przykład Maroko, tune-
zja czy egipt. kiedy mówimy 
o inwestycjach, o transferze 
technologii to pamiętajmy, 
że w każdym kraju obowią-
zują określone przepisy. 
dlatego trzeba poszukiwać 
partnerów, na przykład lo-
kalnych lekarzy. na drodze 
staje wiele barier, nie za-
wsze oczywistych – mówił 
Leszek Biały.

radzi on dobrze przeana-
lizować szanse powodzenia 
i szukać partnerów, którzy 
otworzą drzwi. to może 
trwać miesiące, a nawet lata. 

– Senegal na pewno bę-
dzie ważnym krajem afryki 
Zachodniej – prognozował 
Leszek Biały.

Wsparcie finansowe
drugą dyskusję plenarną 
poświęcono instrumentom 
wsparcia finansowego, ofe-
rowanym przedsiębiorcom 
zainteresowanym rozwija-
niem współpracy. 

– Idziemy za biznesem, 
aby zabezpieczyć działa-
nia handlowe. Jesteśmy 
elastyczni. na przykład 
w 2021 r. kuke podpisa-
ło porozumienie o współ-

pracy z Islamską korpora-
cją ubezpieczeń Inwestycji 
i kredytów eksportowych 
(ICIeC), do której należą Mali 
i Wybrzeże kości Słoniowej, 
by wspólnie uczestniczyć 
w projektach eksportowych 
i inwestycyjnych polskich 
przedsiębiorców w tym re-
gionie – mówił Janusz Wła-
dyczak, prezes kuke.

W kontekście rozwoju 
współpracy polsko-afry-
kańskiej zaprezentował on 
nowe rozwiązanie „Shop 
in poland”. Łączy ono fir-
my afrykańskie i polskie. 
kuke we współpracy z in-
nymi instytucjami działa-
jącymi w grupie pFr, jak 
paIH czy BGk, szuka projek-
tów na całym kontynencie, 
które mogą być w ten spo-
sób realizowane. W 2021 r. 
kuke wraz z duńską agen-
cją kredytów eksportowych 
ekF ubezpieczyła kredyt na 
kwotę 159 mln euro zaaran-
żowany przez brytyjski bank 
Standard Chartered na mo-
dernizację oddziałów po-
łożniczych w 62 szpitalach 
Wybrzeża kości Słoniowej. 
projekt będzie realizowany 
przez spółkę GCSS Support 
Services dMCC, jednego 
z największych wykonaw-
ców tego typu przedsię-
wzięć na Bliskim Wschodzie 
i w afryce. obejmie on mo-
dernizację m.in. systemów 
elektrycznych, teleinforma-
tycznych, wodno-kanaliza-
cyjnych oraz instalację roz-
wiązań przeciwpożarowych 
na oddziałach położniczych. 
Wśród firm realizujących te 
prace będą również polskie 
podmioty. Wartość polskiej 
części kontraktu eksporto-
wego wynosi 46,5 mln euro.

W 2021 r. kuke ubezpie-
czała kolejny już kontrakt 
Wieltonu w afryce. tym ra-
zem chodziło o eksport do 
Mali oraz Wybrzeża kości 
Słoniowej. Łączna wartość 
dwóch kontraktów wynio-
sła 3,3 mln euro. uzyskanie 
ochrony ze strony kuke 
zdejmuje z polskiego ekspor-
tera ryzyko braku płatności, 
a dodatkowo, gdyby chciał 
on wzmocnić swą płynność 
finansową, może ubezpie-
czone należności sprzedać 
przed terminem i otrzy-
mać gotówkę. największy 
w polsce i jeden z dziesię-
ciu wiodących w europie, 
producent i sprzedawca na-
czep, przyczep i zabudów na 
samochody ciężarowe, po-
stanowił dostarczać afryce 
zaawansowane rozwiązania 
technologiczne, zmieniające 
przemysł transportowy. 

W krajach afrykańskich 
działa m.in. polski Izodom, 
oferujący energooszczędne 
domy. pochwalić się może 
25-letnim doświadczeniem 
na rynku, a także systemem 
zapewniającym nawet do 70 
proc. oszczędności na kosz-
tach ogrzewania. Sukcesy 
w kenii natomiast odnosi 
firma Fogo. Jeden z najwięk-
szych polskich producentów 
agregatów prądotwórczych. 
Ma on także w swojej ofercie 
motopompy, dmuchawy czy 
panele fotowoltaiczne.

JPO i KWS

Cenne webinary

Dla polskich firm okazją do zapoznania się ze specyfiką 
funkcjonowania na rynkach afrykańskich były webinaria 
gospodarcze zorganizowane przez Polską Agencję Inwe-
stycji i Handlu. W ramach tych wydarzeń przedsiębior-
cy mogli dowiedzieć się, jak wyeksportować i promować 
swój produkt lub usługę na nowych rynkach – Nigerii, 
RPA i Kenii. Poznali też kanały dystrybucji i uwarunko-
wania logistyczne, a także pozyskali niezbędną wiedzę na 
temat budowania trwałych relacji biznesowych.
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